# 法学与社会学法学院

School of Law and Sociology

# 法学专业(非师范)培养方案

# The Program of Law(Non-Teacher Education)

#### 一、专业简介

#### $\boldsymbol{I}$ . Overview of the Program

法学专业始于 1938 年建立的西南联合大学法商学院法律学系,20 世纪 70 年代末,我院在思想政治教育专业开设"法学概论"课程,1998 年,在学院"思想政治教育"本科专业下设法律方向。2001 年,法学本科专业获得教育部批准设立,2002 年,招收首届法学专业本科生,至今,已有 10 余届共计 1500 余名全日制本科毕业生。2012 年,教育部批准自主设置二级学科"教育法学"硕士学位授权点,2013 年,中共云南省纪律检查委员会和云南师范大学合作共建云南纪检监察学院,在国内高校首创法学专业(纪检监察方向),2014 年,教育部批准设立法律硕士授权点,形成了法学本科教育和研究生教育相衔接的办学格局。法学专业教育立足边疆、服务云南、面向全国,成为特色鲜明、国内有影响、省内领先的法治人才培养基地。

The law major of Yunnan Normal University dated back to Law Department, School of Law and Business in Southwest Associated University established in 1938. In the late 1970s, the course of "Introduction to Law" was offered successively in the undergraduate major of ideological and political education in our School and in 1998 the Legal Program was set up in the major in our School. In 2001, the law major of the undergraduate was established with the approval of the Ministry of Education of P.R.China. In 2002, the first freshmen of the law major were enrolled by our school and there have been more than 10 full-time undergraduate classes up to now while more than 1500 students have been awarded a bachelor's degree in law. In 2012, the Ministry of Education approved the authorization program for the Master Degree of Education Law. In 2013, School of Disciplinary Inspection and Supervision was jointly established by Yunnan Provincial Disciplinary Inspection Commission of the Communist Party of China and Yunnan Normal University, in which the law major (discipline inspection and supervision) was

regarded as the first one in the universities and colleges in the domestic so far .In 2014, the Ministry of Education approved the establishment of the authorization program for the Degree of Juris Master. So far our School has formed a cohesive pattern of the law undergraduate education and the law postgraduate education. The training goal of the Law education is clear, the training requirement is strict, and the curriculum is set up scientifically, which is based on the southern Frontier, serves Yunnan, and goes towards the whole country, so that our school has become a training center for the rule of law with distinctive characteristics, with domestic influence and leading in Yunnan Province.

#### 二、培养目标

#### II Objectives

本专业人才培养坚持立德树人、德法兼修,适应建设中国特色社会主义法治体系,建设社会主义法治国家的实际需要。培养德才兼备,具有扎实的专业理论基础和熟练的职业技能、合理的知识结构,具备依法执政、科学立法、依法行政、公正司法、高效高质量法律服务能力与创新创业能力,熟悉和坚持中国特色社会主义法治体系的复合型法治人才及后备力量。本专业学生经过4年的培养,应当实现以下目标:

目标 1: 热爱社会主义祖国, 拥护中国共产党的领导, 掌握中国特色社会主义理论体系, 有正确的世界观、人生观、价值观。

目标 2: 能适应现代法治社会发展,系统掌握法学基本理论和方法,熟悉国内国际法律规则,了解学科发展前沿,形成完整的法律专业知识体系;

目标 3: 具备将所学的专业理论与知识融会贯通,灵活地从事法律实务的基本技能,具备良好的法律思维、法律表达和法律应用等综合能力。

目标 4: 具有合格公民的基本素质和道德素养,具备健全的职业人格、强烈的法律职业认同感,具有服务于建设社会主义法治国家的责任感和使命感。

目标 5: 具备健康的身心和良好的人文素养,能够了解部分人文社会科学和自然科学等非法学专业基础知识,能对多学科知识的进行交叉运用,形成更多元的分析解决问题能力。

In order to meet the practical needs of building a socialist country ruled by law, the cultivation of talents of this specialty insists on establishing morality and cultivating both morality and law, and adapts to the construction of socialist rule of law system with Chinese characteristics, in order to develop both moral and talented, have a solid professional theoretical basis and skilled professional skills, reasonable knowledge structure, have the ability to govern according to law, scientific legislation, administration according to law, fair justice, efficient and

high-quality legal services and innovative entrepreneurial capabilities, to be familiar with and adhere to the rule of law system of socialism with Chinese characteristics and the compound rule of law talents and reserve force. After four years of training, the students of this major should achieve the following goals:

Objective 1. To love the socialist motherland, support the leadership of the Communist Party of China, understand the theoretical system of socialism with Chinese characteristics, have correct outlook on the world, outlook on life and values.

Objective 2. To adapt to the development of modern legal society, master the basic theories and methods of law systematically, be familiar with domestic and international legal rules, understand the frontier of discipline development, and form a complete legal professional knowledge system.

Objective 3. To have the basic skills of integrating professional theory and knowledge, flexible in legal practice, and have good comprehensive ability in legal thinking, legal expression and legal application.

Objective 4. To have the basic qualities and moral qualities of qualified citizens, a sound professional personality, a strong sense of legal professional identity, and a sense of responsibility and mission to serve the construction of a socialist country ruled by law.

Objective 5. To have a healthy body and mind and good humanistic literacy, be capable of understanding some of the basic knowledge of humanities, social sciences, natural sciences and other non-law majors, have ability to carry out cross-use multi-disciplinary knowledge, and form a more pluralistic analysis and problem-solving ability.

#### 三、毕业要求

#### **Ⅲ** graduation requirement;

本专业学生经过4年专业培养,应达到如下要求:

- 1.法学知识: 能够掌握各综合及部门法学学科的基本知识点,并能综合各学科知识形成完整的知识结构。
  - 2.研究能力: 有初步的法学问题研究能力, 能发现并初步研究法学发展中存在的问题。
- 3.综合运用能力:能够理论联系实践,具备综合运用各类法学知识,分析、解决法律问题的初步能力,具有适应法治建设的自主学习能力和创新意识。
- 4.职业道德:具有合格公民的基本素质和道德素养,具备健全的职业人格、强烈的法律职业认同感,具有服务于建设社会主义法治国家的责任感和使命感。
- 5.法律专业技能:形成严谨的法学思维方式,有良好的法律实务技能,能撰写法律文书和 法学论文,能进行良好的表达、沟通和合作。
- 6.使用现代工具:能够熟练使用计算机,熟悉各类专业的数据库和软件,并运用其进行知识学习和理论研究。
- 7.语言能力:较好的外语知识与应用能力,有熟练掌握一门外国语,具有较好的听、说、读、写能力,能够较为顺利地阅读外文资料,具有国际视野。
  - 8.终身学习: 具有自主学习和终身学习的意识,有不断学习和适应发展的能力,能够通

#### 过自主学习适应经济社会发展的需要。

After four years of professional training, the students in the major should meet the following requirements:

- 1.Legal knowledge: To have the ability to master the basic knowledge points of each comprehensive and departmental law discipline, and synthesize the knowledge of each discipline to form a complete knowledge structure.
- 2.Research ability: To have the preliminary legal problem research ability, be able discover and preliminarily study the existing problem in law development.
- 3.Comprehensive utilization ability: to have the ability to integrate theory with practice, have comprehensive use of all kinds of legal knowledge, analysis and solution of legal problems, with the ability to adapt to the rule of law construction of self-learning ability and innovative consciousness.
- 4.Professional ethic: to cultivate basic qualities and moral qualities of qualified citizens, with a sound professional personality, a strong sense of legal professional identity, and a sense of responsibility and mission to serve the construction of a socialist country ruled by law.
- 5.Legal professional skills: To form a rigorous legal thinking mode, have good legal practical skills, be able to write legal documents and legal papers, be capable of expressing, communicating and cooperating well.
- 6.Use of modern tools: To be proficient in computer, familiar with all kinds of professional databases and software, and use it for knowledge learning and theoretical research.
- 7.Language ability: To have good foreign language knowledge and application, good command of a foreign language, good listening, speaking, reading and writing skills, be capable of reading foreign language materials more smoothly, and with an international vision.
- 8.Lifelong learning. To have the consciousness of self-study and lifelong learning, have the ability of continuous learning and adapt to development, and have the ability to adapt to the needs of economic and social development by means of autonomous learning.

#### 毕业要求对培养目标支撑的矩阵图

#### **Graduation Requirements--Objectives**

毕业要求	培养目标1	培养目标 2	培养目标3	培养目标 4	培养目标 5
Graduation	Objective1	Objective2	Objective3	Objective4	Objective5
Requirements					
1. 法学知识				_	_
Legal knowledge	v	V	V		
2. 研究能力	_	$\sqrt{}$	$\sqrt{}$	-	$\sqrt{}$
Research capacity	_				v
3. 综合运用能力	-				

Comprehensive					
application ability					
4. 职业道德	./			. [	
<b>Professional ethics</b>	V	-	•	V	-
5. 法律专业技能					
Legal professional	-	$\sqrt{}$	$\sqrt{}$	$\sqrt{}$	$\sqrt{}$
skills					
6. 使用现代工具					
ability to use	-	$\sqrt{}$	$\sqrt{}$	-	
modern tools					
7. 语言能力		. [	./		./
Language ability	-	V	V	•	V
8. 终身学习	<b>√</b>				√
Life-long Learning	٧		-	٧	v

# 四、学制与时间安排

## IV. Length of the Program & Timetable

基本学制为 4 年,同时实行弹性学制,学生可根据自身情况,选择提前或延长毕业年限 (在 3~8 年内)。允许学生保留学籍休学创新创业。

This is a four-year program that may last shorter or longer (3 to 8years). Students are allowed to suspend their schooling for innovation and enterprise.

基本学制(4学年)教育教学时间安排表(单位:周):

Timetable for the Program (4 years) (unit: week)

项目	第一 <sup>5</sup>	学年 ⁄ear	第二 2 <sup>nd</sup>	学年 Year	第三 3 <sup>rd</sup>	学年 Year	第四 4 <sup>th</sup>	学年 Year	合计 Total	备注
Catalogue	1 <sup>st</sup> Semester	2nd Semester	3rd Semester	4th Semester	五 5th Semester	6th Semester	七 7th Semester	八 8th Semester		
入学教育 New Students Education	1								1	
国防教育(含军训) National Defence Education (Including Military Training)	*	*								按学生处安排执行
专业见习(1) Professional Visits 1				2周					2	2周1学分
专业见习(2) Professional Visits 2					2周				2	2周1学分
专业实习 Professional Practice							12 周		12	同步结合进行
专业调查 Survey							2周		2	12 周 7 学分
毕业论文(设计) Graduation Dissertation / Design										第七学期选题、开题
社会实践 Social Practice		*	*	*	*	*	*		_	在假期或课外进行
创新创业教育与实践 Education and Practice of Innovation and Entrepreneurship	*	*	*	*	*	*				

考试 Exams	1.5	1.5	1.5	1.5	1.5	1.5	1.5	1.5	12	
课堂教学(授课) In-class Teaching	28	26	29	31	26	20	10	8	178	
机动 Flexible Schedule	3.5	0.5	1.5	0.5	1.5	0.5	1.5	8.5	18	
教育周数(小计) Weeks (Sub-total)	21	20	21	20	21	20	21	20	164	
寒暑假 Summer and Winter Vacations	4	7	4	7	4	7	4		37	
学年周数 Weeks/Year	5	2	5	2	5	2	4.	5	201	

## 五、毕业标准

#### V. Graduation Standards

- 1.毕业资格:
- 1. Requirements for Graduation
- (1) 思想政治合格;
- (1) Keep right ideological and political stand; think and behave morally.
- (2) 修完本专业计划规定的所有课程,获得相应的学分且所获学分的结构符合要求;
- (2) Complete all the courses of the program with required credits. The structure of the earned credits shall meet the requirement.
  - (3) 体育测试达标;
  - (3) Pass sports tests
  - 2.授予学位:

取得毕业资格,达到云南师范大学关于授予学士学位的规定者,授予法学学士学位。

2.Degree to be Awarded

Bachelor's Degree of Law will be awarded to students who meet the requirements for graduation and degree awarding.

## 六、核心课程

#### VI. Core Courses

法理学、宪法学、中国法制史、民法、物权法、刑法、国际法、刑事诉讼法、民事诉讼 法、行政法与行政诉讼法、知识产权法、经济法、商法、国际经济法、法律职业伦理。

Jurisprudence, Constitutional Law, Chinese legal History, Civil Law, Law of obligations, Criminal Law, International Law, Civil procedure Law, Criminal procedure Law, Administrative Law and Administrative procedure Law, intellectual property Law, Economic Law, Commercial Law, International Economic Law, Ethics of Legal Profession.

#### 七、主要实验(践)及其教学要求

#### VII. Main Experiments (Practices) and Teaching Requirements

- 1.主要实验(践):
- 1. Main Experiments (Practices)

法学专业通过专业实践课程(见习、实习、社会调查、毕业论文)、理论课程附设实践 环节和第一至第六学期专业技能训练活动三个板块的实践教学设计,适应法学专业发展和社 会发展的需要。实践教学设计对接法学专业人才的职业能力发展需求,内容丰富,教学体系 完整、目标明确、前后衔接、阶梯递进,实践教学与理论教学有机结合、相互促进,贯穿培养全程。

By the professional practice curriculum (probation, practice, social investigation, graduation thesis), the practical teaching design of theory course with practical links and professional skills training activities in the first to sixth semester, the speciality of law meets the needs of the development of the specialty of law and the development of the society. The practical teaching design meets the needs of the professional ability development of the law professionals, the content is rich, the teaching system is complete, the goal is clear, with the front-and-back connection, the step-by-step progress, and the combination with the practice teaching and the theory teaching organically so as to promote each other and go through the whole process of training.

2. 实验(践)教学要求:

#### 2.Teaching Requirements

根据实践环节的不同形式,实践教学的考核与要求也各不相同。

- (1) 修完本专业计划规定的所有实践课程,获得相应的学分。实践课程总计 26 周课时,13 学分。其中,结合法学专业理论知识的学习,专业见习(1)和专业见习(2)分别安排在第四学期和第五学期,各 2 周、1 学分;专业实习和社会实践统一进行,安排在第七学期,专业实习总计 10 周、6学分,社会实践总计 2 周、1 学分。毕业论文安排在第八学期,总计 10 周、4 学分。
- (2) 修完本专业计划规定的所有理论课程附设实践环节,获得相应的学分。法学专业理论课程 民法附设1个实践教学学分,总计1学分。
- (3)参与第一至第六学期专业技能训练活动,达致训练目标。法学专业设置职业规划、假期实践观摩、案例研修、法律文书写作、法学课题研究、学科竞赛等,丰富实践教学,提升学生的综合素质和实际运用能力。

In accordance with the different forms of practice, the assessment and requirements of practice teaching are different.

- (1) It can receive corresponding credits after completing all practical courses specified in this professional plan. The practical course has a total of 26 weeks of class hours, with a total of 13 credits, in which, combined with the study of theoretical knowledge of the law major, the professional internship (1) and the professional internship (2) are arranged in the fourth semester and the fifth semester respectively, 2 weeks each, and 1 credit. The professional internship and social practice are unified, which is arranged in the seventh semester, there is a total of 10 weeks of professional practice, 6 credits, 2 weeks of social practice, and 1 credit. The graduation thesis is scheduled for the eighth semester with a total of 10 weeks and 4 credits.
- (2) It can receive corresponding credits after completing all practical courses specified in this professional plan. The theoretical courses of law specialty include civil law, with one practical teaching credit with a total of 1 credits.
- (3) To take participation in professional skills training activities in the first to sixth semesters to achieve training objectives. Law majors set up professional planning, holiday

practice observation, case study, legal writing, research of law subject, subject competition, etc., so as to enrich practical teaching, improve students' comprehensive quality and practical application ability.

## 八、课程类别及结构比例

## **™**Categories & Structure of Courses

## (一)课程类别

## ( I ) Categories of Courses

	通识必修课程 Liberal Education Compulsory Courses	校级公共必修课程 General Compulsory Courses	必修 Compulsory	
通识教育课程 Liberal Education Courses	通识选修课程	校级公共限定选修课程 General Restrictive Elective Courses	选修 Elective	校级课程 University Level
	Liberal Education Elective Courses	校级公共任意选修课程 General Non-restrictive Elective Courses	选修 Elective	
	学科基础平台课程 Disciplinary Foundation Courses	同类学科或各专业间共同设置的基础课程 Common foundation courses set up for programs belonging to one discipline	必修 Compulsory	
	专业核心课程 Specialized Core Courses	各专业居于基础和核心地位的课程 Foundation courses and core courses of each program		
<b>兴利夫</b> 训,	实践环节	集中安排实践教学环节 Scheduled Professional Practice	必修 Compulsory	
学科专业 教育课程 Disciplinary &	Professional Practice	其它实践教学环节 Other Practice Work		院级课程 School Level
Specialized Courses		专业选修 Specialized Elective Courses		
	个性化发展选修课程 Elective Courses Aiming at Individualized Development	跨专业选修(含为非师范类专业开设的教师教育课程) Cross-program Elective Courses(including Teacher-training Courses for Non-Teacher Education Programs)	选修 Elective	
		创新创业类选修 Elective Courses for Innovation and Entrepreneurship		

## (二)课程结构比例

## ( ${\rm II}$ ) Structure of Courses &Percentage of Credits/Hours

法学类法学专业(非师范)

The Program of Law (Non-Teacher Education Program)

							7	学分数 Credi	ts	%	)
St	课程结构 tructure of C		学的 Hot		9/	ó	讲课学 分 Teaching	实践学分 Practice	小计 Sub-total		
通识教育	必修 Compulsory		69	2	25	.6	29	8	37	23.1	34.4
课程 Liberal Education Courses	选修 Elective	限定选修课程 Restrictive Elective Courses	24 8	3 7 6	9 . 2	1 3	8	2	10	11.3	

		任意选修课程 Non-restrictive Elective Courses	12 8		4 . 7	9	8	0	8		
		学科基础平台 课程 Disciplinary Foundation Courses	14 4	1 0 9	5 . 3	4 0	9	0	9	5.6	38.7
	必修 Compulsory	专业核心课程 Specialized Core Courses	94 6	Ó	3 5	3	52	1	53	33.1	
学科 专业 教育 课程	与业 Professional Practic (Scheduled) 果程						0	13	13	8.1	8.1
Disciplinary & Specialized Courses	程 linary : 专业选修课程 :dlized Specialized Elective		43 2		1 6		24	0	24	15	18.8
	个性化发展选修 Elective Courses Aiming at Individualized		72	5 4 0	2 . 7	2 0 . 3	4	0	4	2.5	
	Development	创新创业类选 修课程 Elective Courses for Innovation and Entrepreneurship	36		1 . 3		2	0	2	1.3	
	总计 Total		269	98	10	0	131	29	160	100	100

注:该专业实践教学学分占总学分的比例为 15%;选修课程学分占总学分的比例为 30%; 人文社会与科学素养课程学分占总学分的比例为 10%; 学科专业课程学分占总学分的比例 为 65.6 %。

Notes: In this program, the credits of teaching practice account for 18.1 % of the total credits; the credits of elective courses account for 30 % of the total credits; the credits of courses in humanity, society and science account for 6.3 % of the total credits; the credits of disciplinary and specialized courses account for 59.4 % of the total credits.

# 九、教学计划表

## **IX Teaching Schemes**

## (一) 通识教育课程计划表

## ( I ) Teaching Scheme for Liberal Education Courses

- 1.通识教育课程计划表(四年制)
- 1. Teaching Scheme for Liberal Education Courses (Four Years)

课程	课程编码	课程名称 (双语(含全英语)课程名称前标★)	课	学 分		_	本学制各学 thing Weeks			 _	备注
类别 Category	Course Code	Course Name  * marks courses that are taught in	时 Hrs.	Cre.	16 周 weeks	16 周 weeks	16 周 weeks	16 周 weeks	16 周 weeks	 	 (标出实践学分)

			both Chinese and English (or English)			1 <sup>st</sup> Semester	 2nd Semester	= 3rd Semester	4th Semester	五 5th Semester	6th Semester	七 7th Semeste	Semeste	
	28LIBE11	001	国防教育(含军训) National Defence Education (Including Military Training)		2	*	*						·	实践课程学生处负责
	52LIBE11	002	创新创业教育与实践 Education and Practice of Innovation &Entrepreneurship	32	1+1			2文	2 理					安排 8 周,课外实 践 1 学分由就业处 负责
	28LIBE11	003	大学生心理健康教育 College Students' Mental Health Education	32	2	*	*	*	*	*	*			学生处负责
	18LIBE11	004	形势与政策 Current Situation and Policy	64	2	2	2	2	2	2	2	2		安排 4 周
	18LIBE11	005	思想道德修养与法律基础 (含品德操行) Ideological and Moral Cultivation and Fundamentals of Laws (Including Moral Conducts)	54	3+2	2+1								实践学分为1学分, 包括课堂和社会实 践各0.5学分。"品 德操行2学分考评 办法按相关规定执 行。安排18周。
通识	18LIBE11	006	马克思主义基本原理概论 Principles of Marxism	54	3			3						安排 18 周
必修 课程	18LIBE11	007	中国近现代史纲要 Outline of Modern and Contemporary Chinese History	54	3		3							安排 18 周。
Liberal Education Compulsory Courses	18LIBE11	008	毛泽东思想和中国特色社会 主义理论体系概论 Mao Zedong Thoughts and Theory of the Socialism with Chinese Characteristics	90	4+1				4+1					实践学分为1学分, 包括课堂和社会实 践各0.5学分。安排 18周。
	05LIBE11	009	大学英语(1)A~E 级 College English (1) A-E Level	72	2+1	2+2								按照大外部要求分
	05LIBE11	010	大学英语(2)A~E 级 College English (2) A-E Level	72	2+1		2+2							层教学。安排 18 周。
	07LIBE11	011	大学体育(1) Physical Education (1)	36	1	2								安排 18 周。
	07LIBE11	012	大学体育(2) Physical Education (2)	36	1		2							文
	03LIBE11	013	大学语文 College Chinese	32	2	2	2							文科类第一学期开 设 理工科类专业第二
	10LIBE11	014	大学计算机基础	64	2+1		2+2							学期
		-	Fundamentals of Computer  小计  Sub-total	692	29+8	13	17	7	7	2	2	2	2	
_		05LIBE12001	大学英语(3)A~E 级 College English (3) A-E Level	72	2+1			2+2						按照大外部大学 英语分层培养计
		05LIBE12002	大学英语(4)A~E 级 College English (4) A-E Level	72	2+1				2+2					划教学。安排 18 周。
		07LIBE12003	大学体育(3) Physical Education (3)	36	1			2						安排 18 周。
		07LIBE12004	大学体育(4) Physical Education (4)	36	1				2					
	1711 A	67LIBE12005	艺术修养 artistic culture	32	2			2 文	2 理					美 术 学 院不选 <sup>任</sup>
通识 选修	限定 选修课 程 Restrictiv	67LIBE12006	美术鉴赏与审美 Art Appreciation and Aesthetics	32	2			2 文	2 理					选 一 门
课程 Liberal	e Elective Courses	67LIBE12007	书法鉴赏 Calligraphy Appreciation	32	2			2文	2 理					
Education Elective		67LIBE12008	设计艺术赏析 Appreciation of Design Art	32	2			2 文	2 理					
Courses		66LIBE12006	艺术鉴赏 art appreciation	32	2			2 理	2 文					音 舞 学 院不选
		66LIBE12007	音乐常识与经典赏析 Music common sense and Appreciation of classics	32	2			2 理	2文					D0-1-X2
			小计 Sub-total	248	8+2			8	8					•
	任意 选修 课程		文史经典与文化传承 The Classics of History & Literature and Inheritance of Culture	128	8	2	2	2	2	2	2	2	2	

Non-restri ctive Elective Courses		哲学智慧与批判性思维 The Wisdom of Philosophy and Critical Thinking 社会发展与公民责任 Social Development and Civic Duties 国际视野与文明对话 Global View and Dialogue among Civilizations 数理基础与科学素养 Mathematics and Science 教育素养与信息基础 Ideology of Education and Information Technology  Z*修养与审美体验 Art and Appreciation of Beauty											
		小计 Sub-total	128	8	2	2	2	2	2	2	2	2	
		合计 Total	376	18	2	2	10	10	2	2	2	2	
·	总计 Total		1068	55	15	19	17	17	4	4	4	4	

# (二) 学科专业教育课程计划表

# ( ${ m II}$ )Teaching Scheme for Disciplinary & Specialized Courses

# 1.学科基础平台课程

# 1.Disciplinary Foundation Courses

			课程名称 (双语(含全英语)					学制各等 ng Weeks						
课程	星类别	课程编码	课程名称前标★) Course Name	课	学	16 周 Weeks	18 周 Weeks	18 周 Weeks				18 周 Weeks	18 周 Weeks	备注
Cate	egory	Course Code	★ marks courses that are taught in both Chinese and English (or English)	时 Hrs.	分 Cre.	1 <sup>st</sup> Semester	2nd Semester	3rd Semester	4th Semester	5th Semester	6th Semester	7th Semester	Semester	(标出实践学分)
		02LAWS21001	法理学 Jurisprudence	48	3	3								
学科		02LAWS21002	宪法学 Constitutional Law	48	3	3								
必修 课程 Disciplinary	学科基础 平台课程 Disciplinary	02LAWS21003	中国法制史 history of Chinese legality	48	3	3								
Compulsory Courses	Foundation Courses													
		小t Sub-to		144	9	9	0	0	0	0	0	0		

## 2.专业教育课程

## 2.Specialized Courses

	课程类别 Category	课程编码 Course Code	课程名称 (双语(含全英语)课程名称 前标★)  Course Name ★ marks courses that are taught in both Chinese and	课 时 Hrs.	学 分 Cre.	16 周 Weeks	Teachi 18 周 Weeks	ng Week 18 周 Weeks 三	四	Semester 18 周 Weeks 五	& Weekl 18 周 Weeks 六	yHrs. 18周 Weeks 七	18 周 Weeks 八	<b>备注</b> (标出实践学 分)
			English (or English)			1" Semester	2nd Semester	3rd Semester	4th Semester	5th Semester	6th Semester	7th Semester	8th Semester	
专业	专业核心课程 Specialized Core	02LAWS22001	民法 Civil Law	64	3+1	4								实践教学1学分

N 14	Courses	<u> </u>	TriD4 ( I. )	l	ı		1	1	1	1	1	1	1	
必修 课程	Courses	02LAWS22017	刑法(上) Criminal Law(1)	72	4		4							
Specialize d Compulso ry		02LAWS22003	物权法 Real Right Law	54	3		3							
Courses		02LAWS22004	刑法(下) Criminal Law(2)	72	4			4						
		02LAWS22005	债权法 Law of obligations	36	2			2						
		02LAWS22006	法律职业伦理 Ethics of Legal Profession	36	2			2						
		02LAWS22007	行政法与行政诉讼法 Administrative Law and Administrative Procedure Law	72	4				4					
		02LAWS22008	民事诉讼法 Civil Procedure Law	72	4				4					
		02LAWS22009	刑事诉讼法 Criminal Procedure Law	72	4				4					
		02LAWS22010	国际私法 Private International Law	54	3					3				
		02LAWS22011	知识产权法 Intellectual Property Law	54	3					3				
		02LAWS22012	劳动与社会保障法 Labor Law and Social Security Law	54	3					3				
		02LAWS22013	国际法 International Law	54	3					3				
		02LAWS22014	经济法 Economic Law	54	3						3			
		02LAWS22015	商法 Commercial Law	72	4						4			
		02LAWS22016	国际经济法 International Economic Law	54	3						3			
		小计 Sub-total		946	52+1	4	7	8	12	12	10	0	0	
		02LAWS24001	专业见习(1) Professional Visits 1	2 周	1				2 周					
		02LAWS24002	专业见习(2) Professional Visits 2	2 周	1					2 周				
		02LAWS24003	专业实习 Professional Practice	12 周	6							12 周		同步结合进行
	实践环节	02LAWS24004	社会实践 Survey	2 周	1							2 周		
	Professional Practice	02LAWS24005	毕业论文(设计) Graduation Dissertation /Design	10 周	4								10 周	第7学期选题开题
			其它实践环节 Other Practice Work											第一至第六学期 专业技能训练活 动
		小计 Sub-total		26 周	13	0	0	0	0	2 周	2 周	14 周	10 周	
个性化		02LAWS25001	社会学 Sociology	36	2			2						
发展选 修		02LAWS25002	侵权法 Torts Law	36	2			2						
课程 Elective	专业选修课程	02LAWS25003	禁毒法 drug law	36	2			2						
Courses Aiming at	Specialized Elective Courses	02LAWS25004	政治学 Political Science	36	2			2						
Individual ized Developm		02LAWS25005	教育法 education law	36	2				2					
ent		02LAWS250106	Criminal psychology 犯罪心理学	36	2				2					

						•					•		
	02LAWS25007	环境资源法 Environment and Resources Law	36	2					2				
	02LAWS25008	婚姻家庭法 Marriage and Family	36	2					2				
	02LAWS25009	Law 法律社会学	36	2					2				
	02LAWS25010	Sociology of Law 西方法律思想史 History of Western	36	2					2				
	02LAWS25011	Legal Philosophy 财税法	36	2					2				
	02LAWS25012	Fiscal and Tax Law 法律逻辑学	36	2					2				
	02LAWS25013	Legal Logic 法律英语	36	2					2				
	02LAWS25014	Legal English 侦查学 Investigative Science	36	2					2				
	02LAWS25015	法务会计 Forensic Accounting	36	2					2				
	02LAWS25016	党内法规 Party Regulations	36	2					2				
	02LAWS25017	南亚东南亚国家法律 制度 Legal System in South Asia and Southeast Asian Countries	36	2						2			
	02LAWS25018	法律文书 Legal Writing	36	2						2			
	02LAWS25019	监察法 Supervision Law	36	2						2			
	02LAWS25020	证据法 Evidence law	36	2						2			
	02LAWS25021	模拟法庭 Moot court	36	2							6		
	02LAWS25022	律师与公证实务 Practice of Lawyers and Notarization	36	2							6		
	02LAWS25023	行政管理学 Administration Science	32	2								4	
	02LAWS25024	法学研究方法 Legal Research Methods	32	2								4	
							4选2	2 选 1	10 选 5	4 选 2	2 选 1	2 选 1	
	s	小计 ub-total	432	24	0	0	4	2	10	4	6	4	
			36	2									
跨专业选修课程			36	2									
Cross-program			36	2									
Elective Courses		1.21		3 选 2									
	小计 Sub-total		72	4									
	02LAWS25025	法学研究前沿 Frontiers of Legal Research	36	2						2			
创新创业课程 Elective Courses for		eseuren											
Innovation and Entrepreneurship	02LAWS25026	就业与应试指导 Guidance of Employment and Exam	36	2						2			

										2选1			
	S	小计 ub-total	36	2	0	0	0	0	0	2	0	0	
	合计 Total		2698	160	28	26	29	31	26	20	10	8	

# 课程计划对毕业要求指标点支撑的矩阵图

## **Courses -- Graduation Requirements**

	· <b>程类别</b> ategory	课程名称 Course Name	1. 法 学 知识 Legal knowledge	2.研究 能力 Research capacity	3.综合 运用能 力 Comprehen sive application ability	4.职业 道德 Professiona lethics	5.法律 专业技 能 Legal professiona	6.使用 现代工 具 ability to use modern tools	7.语言 能力 Language ability	8.终身 学习 Life-long Learning
		国防教育(含军训) National Defence Education (Including Military Training)	Н	L	L	М	Н	L	L	М
		创新创业教育与实践 Education and Practice of Innovation &Entrepreneurship	М	М	Н	М	М	М	Н	М
		大学生心理健康教育 College Students' Mental Health Education	Н	L	L	Н	L	L	L	М
		形势与政策 Current Situation and Policy	Н	Н	Н	Н	M	L	Н	Н
		思想道德修养与法律基础 (含品德操行) Ideological and Moral Cultivation and Fundamentals of Laws (Including Moral Conducts)	Н	М	L	Н	L	L	Н	Н
通识必修	课程	马克思主义基本原理概论 Principles of Marxism	Н	M	L	Н	L	L	L	Н
Liberal Ed Compulso Courses	ducation	中国近现代史纲要 Outline of Modern and Contemporary Chinese History	Н	L	L	М	н	L	L	М
Courses		毛泽东思想和中国特色社会主义理 论体系概论 Mao Zedong Thoughts and Theory of the Socialism with Chinese Characteristics L	Н	М	Н	Н	L	Н	L	М
		大学英语(1)A~E 级 College English (1) A-E Level	M	Н	L	L	н	L	Н	М
		大学英语(2)A~E 级 College English (2) A-E Level	М	Н	L	L	Н	L	Н	М
		大学体育(1) Physical Education (1)	Н	L	L	Н	L	L	L	Н
		大学体育(2) Physical Education (2)	Н	L	L	н	L	L	L	н
		大学语文 College Chinese	Н	Н	М	L	М	L	L	М
		大学计算机基础 Fundamentals of Computer	Н	Н	M	L	Н	Н	L	Н
	学科基础平	法理学 Jurisprudence	Н	Н	Н	Н	Н	M	M	Н
学科专	台 课 程	宪法学 Constitutional Law	Н	Н	Н	М	Н	М	М	Н
业课程 Discipli nary	<b>Disciplinary Foundation</b>	中国法制史 history of Chinese legality	Н	Н	Н	L	Н	М	М	Н

& Special	Courses									
ized		民法								
Course		Civil Law	Н	Н	Н	M	Н	M	M	Н
s		物权法								
		Real Right Law	Н	Н	Н	M	Н	M	M	Н
		债权法						М	M	7.7
		Law of obligations	Н	Н	Н	M	Н	M	M	Н
		劳动与社会保障法								
		Labor Law and Social	Н	Н	Н	M	Н	M	M	Н
		Security Law								
		刑法(上)	Н	Н	Н	M	Н	M	Н	Н
		Criminal Law(1)		11	11	IVI	11		11	
		国际法	Н	Н	Н	M	Н	M	M	Н
		International Law								
		刑法(下) Criminal Law(2)	Н	Н	Н	M	Н	M	M	Н
		行政法与行政诉讼法								
	专业核心	行政法与行政外讼法 Administrative Law and								
			Н	Н	Н	M	Н	M	M	Н
	Specialized	Administrative Procedure Law								
	Core	民事诉讼法	**	**	**		**	M	M	Н
	Courses	Civil Procedure Law	Н	Н	Н	M	Н	1,1	111	
		刑事诉讼法						M	Н	Н
		Criminal Procedure Law	Н	Н	Н	M	Н	171	11	11
		国际私法								**
		Private International Law	Н	Н	Н	M	Н	M	M	Н
		知识产权法								
		Intellectual Property Law	Н	Н	Н	M	Н	M	Н	Н
		国际经济法								
		International Economic Law	Н	Н	Н	M	Н	M	M	Н
		经济法								
			Н	Н	Н	M	Н	M	M	Н
		Economic Law								
		商法						M	M	Н
		Commercial Law	Н	Н	Н	M	Н	111	171	
		法律职业伦理						M		Н
		Ethics of Legal Profession	M	Н	M	Н	L	1V1	L	п
		专业实践(1)								
		Professional Visits (1)	M	M	Н	Н	Н	Н	L	L
	44-TT-441-fp	专业实践(2)								
	实践环节	Professional Visits (2)	M	M	Н	Н	Н	Н	L	L
	Professional	专业实习								
	Practice	Professional Practice	M	M	Н	Н	Н	Н	L	L
		专业调查								
		专业调查 Survey	M	M	Н	Н	Н	M	L	L
		毕业论文(设计)								
		Graduation Dissertation / Design	M	Н	Н	M	Н	Н	Н	L
		neorgii								
合计	Total									

十、修读要求和说明

#### X . Requirements or Specifications

#### (一) 修读要求

#### ( I ) Requirements

学生修读总学分为160学分,其中通识教育课程55学分,专业教育课程105学分。

The program requires 160 credits in total: 55 credits for liberal education courses and 105 credits for specialized courses.

- 1. 通识教育课程
- 1. Liberal Education Courses
- (1)必须修读教育部规定的通识必修课程,共37学分(含实践教学8学分)。
- (1)Compulsory liberal education courses that are required by Ministry of Education of China, 37credits (including 8 credits for practical teaching).
- (2) 鼓励学生自主选修通识教育各模块的课程,共18学分(含实践教学2学分)。
- (2) Elective liberal education courses that the students are encouraged to select, 18credits(including 2 credits for practical teaching).
  - 2. 学科专业教育课程(请对每一类课程的要求及学分进行说明)
  - 2. Specialized Courses
  - (1) 学科基础平台课程: 要求学生系统掌握本专业居于基础地位的课程理论知识, 共9学分。
- (1) Disciplinary Foundation Courses: Students are required to master the theoretical knowledge of the course systematically which is the base of the profession,9 credits.
- (2)专业核心课程:要求学生系统掌握本专业居于核心地位的课程理论知识,共 53 学分(含实践教学1学分)。
- (2) Specialized Core Courses: Students are required to master the theoretical knowledge of the course systematically which is the core of the profession,53 credits(including 1 credits for practical teaching).
  - (3)专业实践:以集中实践和其他实践环节形式相结合,增强学生的创新与实践能力,共13学分。
  - (3) Professional Practice credits: Combining the practice of centralized practice with other forms of practice to enhance students' innovative and practical ability, 13 credits.
- (4) 个性化发展选修课程:要求学生从专业选修、转专业选修、创新创业类选修中进行相关课程选择,共30 学分。
- (4) Elective Courses Aiming at Individualized Development: Elective Courses Aiming at Individualized Development: Students are required to choose relevant course from specialized elective

courses ,cross-program elective and elective courses for innovation and entrepreneurship, 30 credits.

#### (二) 说明

#### (II) Specifications

- 1. 本次培养方案的执行对象:从 2019 级学生开始执行;
- 1. This program plan comes into effect for students of 2019 enrollment and thereafter.
- 2. 本次修订培养方案的负责人和参加人员
- 2. Persons in charge and participants in the revision of this program plan

本专业教师:周梁云、李涛、高金、侍伟、聂德明、房珂竹、毛兴勤、姜黎皓、杜爱萍、 杨玉梅、李秋萍、段海锋、杞梅、洪韬、牛瑞琴、王秋俊、张明涛、杨星、张琳、褚俊 英、吕速、钱松、严厉。

行业和用人单位代表: 1. 昆明市五华区人民检察院

2. 昆明市中级人民法院

同行专家: 陈云东: 云南大学法学院教授, 博士生导师

佴 鹏:云南财经大学法学院院长、教授

李婉琳: 昆明理工大学法学院院长、教授

毕业生代表: 赵勇智: 北京盈科(昆明)律师事务所

胡广平: 昆明市官渡区人民检察院

高年级学生代表: 2016 级法学专业学生: 孔丽峰、班李昕 2015 级法学专业学生: 李彦波、撒萌媛

责编: 高金、侍伟、聂德明 审编: 周梁云